
EMIL CALOTÃ, VICEPREªEDINTE ANRE

“Din 2014, suntem obligaþi
sã reabilitãm anual 3%

din clãdirile publice”

Reporter: Care este termenul limitã
de adaptare a legislaþiei naþionale pen-
tru preluarea prevederilor Directivei
privind eficienþa energeticã?

Emil Calotã: Statele membre UE tre-
buie sã punã în aplicare actele cu pute-
re de lege ºi actele administrative nece-
sare pentru a se conforma acestei Direc-
tive pânã pe 5 iunie 2014. Termenul li-
mitã pentru elaborarea Planului Naþio-
nal de Acþiune în domeniul eficienþei
energetice este 30 aprilie 2014.

Reporter: Care sunt principalele
prevederi ale Directivei privind eficien-
þa energeticã ºi ce impact economic au

acestea?

Emil Calotã: Pentru atingerea þintei
economice asumate de România, de re-
ducere a consumului de energie cu 20%
faþã de 2007 (10 milioane tone echiva-
lent petrol - tep) sunt necesare, con-
form estimãrii Bãncii Europene pentru
Reconstrucþie ºi Dezvoltare (BERD), cinci
miliarde de euro.

Fiecare stat membru trebuie sã se asi-
gure cã, începând cu 1 ianuarie 2014,
3% din suprafaþa totalã a clãdirilor
încãlzite ºi/sau rãcite deþinute ºi ocupa-
te de administraþia sa centralã sunt re-
novate anual pentru a îndeplini cel pu-

þin cerinþele minime în materie de per-
formanþã energeticã stabilite de statul
membru în cauzã. Astfel, þãrile trebuie
sã se asigure cã administraþiile centrale
achiziþioneazã doar produse, servicii ºi
clãdiri cu performanþe înalte de efi-
cienþã energeticã, în mãsura în care
acestea corespund cerinþelor de efica-
citate a costurilor, fezabilitate econo-
micã, viabilitate sporitã, conformitate
tehnicã, precum ºi unui nivel suficient
de concurenþã.

Pentru sectorul industrial, pot fi acor-
date stimulente IMM-urilor care se su-
pun unor audituri energetice ºi popula-

rizeazã cele mai bune practici, în timp
ce companiile mari vor trebui sã îºi au-
diteze consumul energetic pentru a fa-
cilita identificarea potenþialului de
economisire.

Fiecare stat membru trebuie sã stabi-
leascã o schemã de obligaþii în ceea ce
priveºte eficienþa energeticã. Respecti-
va schemã trebuie sã asigure realizarea,
de cãtre distribuitori ºi furnizori de
energie, a unui obiectiv cumulativ în
materie de economii de energie la nive-
lul utilizãrii finale pânã la 31 decembrie
2020. Distribuitorii de energie sau so-
cietãþile de furnizare vor fi obligaþi sã
economiseascã în fiecare an 1,5% din
volumul vânzãrilor de energie pe care le
realizeazã, prin implementarea unor
mãsuri de eficienþã energeticã, precum
îmbunãtãþirea sistemului de încãlzire,
instalarea de ferestre tip termopan sau
de acoperiºuri izolante, la nivelul con-
sumatorilor finali de energie. În locul
acestei mãsuri, statele membre au posi-
bilitatea sã propunã alte mecanisme de
e c o n o m i s i r e a e n e r g i e i , p r e c u m
finanþarea de programe sau acorduri
voluntare care sã conducã la aceleaºi
rezultate, însã fãrã sã le impunã vreo
obligaþie companiilor energetice.

La nivelul producþiei de energie tre-
buie implementatã monitorizarea nive-
lurilor de eficienþã a noilor instalaþii de
generare a electricitãþii, elaborarea
unor planuri naþionale de încãlzire ºi rã-
cire, care sã constituie baza planificãrii
unor infrastructuri eficiente.

La nivelul transportului, distribuþiei ºi
furnizãrii energiei trebuie reduse pier-
derile din reþele.

Reporter: Simpla termoizolare este
suficientã pentru ca un imobil sã fie efi-
cient din punct de vedere energetic?

Emil Calotã: Simpla termoizolare
nu rezolvã eficienta funcþionare a unui
condominium. Într-un proiect de efi-
cientizare, trebuie aplicat un tratament
dinãuntru cãtre exterior ºi nu invers. O
reabilitare completã a unui bloc pleacã
de la instalaþiile interioare, de la subsol,
casa scãri i , acoperiº sau terasã ºi
mergând apoi cãtre apartamente.
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A
utoritatea Naþionalã de
Reglementare în dome-
niul Energiei (ANRE) este
implicatã în procesul im-

plementãrii Directivei europene pri-
v i n d e f i c i e n þ a e n e r g e t i c ã . V i-
cepreºedintele ANRE, Emil Calotã,
ne-a declarat, într-un interviu, cã cel
mai mare potenþial de economisire
este la consumatorul final, respectiv
în clãdirile publice ºi private, care
trebuie izolate termic în urmãtorii
ani. Domnia sa ne-a spus cã pentru
atingerea þintei economice asumate
de România, de reducere a consu-
mului de energie cu 20% faþã de
anul 2007 sunt necesare, conform
estimãrii dintr-un studiu BERD, cinci
miliarde de euro.

Potrivit vicepreºedintelui ANRE,
Directiva trebuie adoptatã în legisla-
þia naþionalã pânã în iunie, iar pânã
pe 30 aprilie 2014 þara noastrã tre-
buie sã elaboreze strategia pe ter-
men lung pentru renovarea cladiri-
l o r e x i s t e n t e . R e n o v a r e a º i
eficientizarea clãdirilor publice ar
trebui sã înceapã chiar din acest an,
conform calendarului impus de Di-
rectivã. Începând cu 1 ianuarie 2014,
fiecare stat membru trebuie sã se
asigure cã 3% din suprafaþa totalã a
clãdirilor publice sunt renovate
anual pentru a îndeplini cerinþele
minime de performanþã energeticã.



Am vãzut multe blocuri izolate doar la
exterior, cu geamuri termopan monta-
te, dar cu subsoluri inundate ºi cu insta-
laþii colmatate, sau fãrã acoperiº izolat.
Aceste imobile sunt
doar raportate ca rea-
bilitate, dar cu sigu-
ranþã nu îndeplinesc
aºteptãrile cetãþenilor
ºi ale autoritãþilor în
materie de eficienþã
energeticã.

Din punctul meu de
vedere, ar trebui in-
cluse în programele
de reabilitare doar
blocurile cu un singur
sistem de încãlzire (fie
sistem centralizat, fie centrale de apar-
tament sau fie centrale de scarã). La
imobilele cu sisteme multiple de încãl-
zire, orice fel de bilanþ energetic este
deformat ºi orice fel de analizã a
eficienþei este incompletã.

Reporter: Care este volumul estimat
al investiþiilor în reabilitarea termicã a
tuturor imobilelor ºi ce scheme de fi-
nanþare pot fi aplicate?

Emil Calotã: Volumul de lucrãri ce tre-
buie finanþat este foarte mare dacã ne
gândim câte imobile publice ºi private
au nevoie de reabilitare. Mai trebuie re-

zolvate pierderile de
pe reþeaua produc-
þie-transport-distribu-
þie ºi unitãþile de ge-
nerare a energiei, ca sã
ducem la îndeplinire
Directiva. Vorbim de
foarte multe miliarde
de euro. Numai pentru
perioada 2015-2020,
c o n f o r m s t u d i u l u i
BERD, sunt necesare
douã miliarde de euro
pentru acoperirea co-

sturilor de investiþii în domeniul clãdiri-
lor rezidenþiale ºi publice în vederea im-
plementãrii principalelor mãsuri de efi-
cienþã energeticã.

Cele mai mari pierderi sunt la consu-
matorul final de energie ºi de aici trebu-
ie pornit. Sã nu uitãm cã cea mai ieftinã
energie este cea pe care nu o consumi.

Dacã un bloc este reabilitat ca la carte,
investiþia se vede imediat în facturi ºi se

recupereazã în 5-7 ani.
Directiva oferã mai multe alternati-

ve de finanþare. O soluþie este înfiin-
þarea unui fond naþional pentru rea-
bilitarea termicã. Într-un asemenea
fond, guvernele statelor membre pot
include mai multe surse precum alo-
caþii bugetare sau granturi europene.
Statele membre pot folosi, pentru
alimentarea acestui fond, ºi venituri-
le proprii din nivelurile anuale de
emisii alocate ca sã îmbunãtãþeascã
performanþa energeticã a clãdirilor.
Aceasta ar fi cea mai simplã variantã
de finanþare.

Mai pot fi implementate parteneriate
public-private sau sisteme de stimulare
fiscalã. Eu consider cã fondul naþional
se muleazã mai bine pe cultura de fi-
nanþare din þara noastrã, dar ridicã pro-
blema responsabilitãþii celui care îl
gestioneazã.

Mai existã posibilitatea transferãrii
ca obligaþie de investiþie cãtre opera-
torii de distribuþie ºi furnizare a ener-
giei. Eu am rezerve la o astfel de al-
ternativã, pentru cã orice investiþie
pe care ei o fac trebuie socializatã în

factura finalã.
În general, finanþarea investiþiilor a

devenit pentru România chestiunea cri-
ticã de implementare a oricãrui proiect
important pentru cã încã nu s-a încheiat
criza, dar ºi pentru cã pieþele de capital
sunt sãrace în oferte.

Reporter: Pânã acum, unele primãrii
au finanþat integral reabilitãrile termi-
ce, altele – parþial, dar sunt ºi multe au-
toritãþi locale care nu au participat de-
loc la acest proces. Piaþa de profil este
dominatã de haos. Cum se poate face
ordine?

Emil Calotã: Blocul este o proprieta-
te privatã partajatã. Nu poþi fi proprie-
tar doar pânã în spatele uºii apartamen-
tului tãu. Aici trebuie sã avem un suport
de la autoritãþi ºi un sistem de finanþare
atractiv.

Existã obligativitatea întocmirii, de cã-
tre autoritãþile locale, a unui master-
plan energetic. Localitãþile pot include
reabilitarea termicã a blocurilor în ca-
drul prioritãþilor de finanþare dacã ºi-au
propus, prin acest masterplan, sã revita-
lizeze ºi sã modernizeze sistemul cen-
tralizat de încãlzire, bazat pe producþia
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Din þinta de
economisire a þãrii

noastre (20% pânã în
2020), circa

66%
reprezintã potenþialul

clãdirilor.

Reabilitare termica



de energie în cogenerare. Acest sistem
este cel mai eficient ºi a fost sistematic
boicotat de campaniile de montare a
centralelor murale pe gaz. Masterplanul
trebuie sã cuprindã soluþia eficientã de
încãlzire pe termen lung. De aceea
insist ºi spun cã în orice fel de abordare
energeticã trebuie sã pleci de la
consumator.

Reporter: Contorizarea este inclusã
în reabilitarea ca la carte a unui imobil?

Emil Calotã: Bineînþeles. Este obli-
gatoriu ca, pânã la 31 decembrie 2016,
în blocurile alimentate de la o reþea de
termoficare, sã se instaleze repartitoare
individuale de costuri pentru mãsura-
rea consumului de energie pentru încãl-
zire ºi contoare de apã caldã pentru fie-
care apartament. Directiva impune ca
statele membre UE sã introducã norme
clare privind repartizarea costurilor
pentru consumul de energie termicã
ºi/sau de apã caldã în clãdiri.

Reporter: Care este potenþialul de
economisire a energiei în clãdiri?

Emil Calotã: Din þinta de economisi-
re a þãrii noastre (20% pânã în 2020),
circa 66% reprezintã potenþialul clãdiri-
lor.

Reporter: În ce stadiu este adopta-
rea Directivei?

Emil Calotã: A fost creat Grupul in-

terministerial sub coordonarea Comisiei
pentru Industrie ºi Servicii a Camerei
Deputaþilor, în care ºi ANRE este inclus
ºi a fost lansat în dezbatere publicã pri-
mul proiect (draft) de lege a eficienþei

energetice în România.

Reporter: Vã mulþumesc!
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Pe baza unor criterii transparente
ºi nediscriminatorii ºi fãrã a aduce
atingere legislaþiei Uniunii Europene
privind ajutorul de stat, statele
membre pot sã instituie scheme de
sprijin pentru IMM-uri, inclusiv în
cazul în care au încheiat acorduri vo-
luntare, pentru a acoperi costurile
unui audit energetic ºi ale punerii în
aplicare a unor recomandãri extrem
de rentabile formulate în urma audi-
turilor energetice, în cazul în care
mãsurile propuse sunt puse în
aplicare.

Statele membre trebuie sã aducã
în atenþia IMM-urilor, inclusiv prin
intermediul organizaþiilor reprezen-
tative intermediare ale acestora,
exemple concrete privind modul în
care sistemele de gestionare a ener-
giei le pot îmbunãtãþi activitatea.

Directiva mai prevede ca þãrile
membre UE sã promoveze piaþa ser-
v i c i i l o r e n e r g e t i c e º i a c c e s u l
IMM-urilor la aceastã piaþã prin dise-
minarea de informaþii clare ºi uºor
accesibile privind contractele dispo-
nibile de servicii energetice ºi clau-
zele care trebuie incluse în aceste
contracte pentru a se garanta eco-
nomiile de energie ºi drepturile con-
sumatorilor finali, dar ºi instru-
mentele financiare, stimulentele,
granturile ºi împrumuturile menite
sã susþinã proiectele de eficienþã
energeticã.


